
2800 دانشگاه دولتی و غیردولتی 
چه خاصیتی برای کشور دارد؟!

یکی از معضلات مهمی که طی ســال ها در کشور 
نهادینه شده و هیچ چاره ای نیز برای آن اندیشیده 
نشــده، نبود نیازســنجی برای تعداد دانشــگاه ها، 
رشته های دانشگاهی و پذیرش جوانان تحصیلکرده 
در این رشته هاســت. فارغ التحصیل شدن سالیانه 
هزاران جوان تحصیلکرده از دانشــگاه های دولتی 
و غیر دولتی معضلی اســت که نــه تنها بر تعداد 
جمعیت جوانان بیکار و جویای کار افزوده می شود 
بلکه سرمایه های مادی فراوانی نیز به هدر می رود 
و از طرفی دیگر بر افسردگی و یأس عمومی جوانان 

نیز دامن زده است.
آنچه که بهانه ای برای نگارش این یادداشــت شد، 
بازدیــد روز جمعه رئیــس جمهور از نمایشــگاه 
دســتاوردهای شــرکت های دانش بنیان در پارک 
علم و فناوری و گلایه شدیدی بود که داشت.آنچه 
که رئیس جمهــور در آنجا مطرح کرد در حقیقت 
مؤیــد حرف ها و بحث هــای قبلی ما بوده که طی 

سال ها نوشتیم و نوشتند اما گوش شنوایی نبود!
)مسعود پزشکیان در جریان این بازدید سه  ساعته، 
با اشــاره به مشــکلات موجود در نظام آموزشی و 
برنامه ریزی تحصیلی کشــور تصریــح کرد؛ نظام 
آموزشــی ما با دو چالش اساسی روبرو است؛ اول، 
وجــود تعداد زیادی دانشــگاه بدون دانشــجو که 
نشان  دهنده نبود برنامه ریزی صحیح است و دوم، 
نداشتن مهارت کافی فارغ التحصیلان برای ورود به 
بازار کار. خروجی های فعلی در بسیاری از رشته ها 
بیش از نیاز بازار داخلی اســت و این امر به افزایش 

بیکاری در میان تحصیل کردگان منجر می شود.(
تاکید رئیس جمهور بر یک نکته اساســی است که 
سال هاست دلســوزان می گویند اما گوش مسئولی 
بدهکار نیســت و شــنوایی هم وجود ندارد. وجود 
حــدود 2800 دانشــگاه دولتی و غیــر دولتی در 
سراســر کشــور، ایران را در رده اول کشــورهای 
دارای دانشگاه قرار داده است اما به قاطع می توان 
گفت 2هزار واحد دانشــگاهی زائد و اضافی است 
 و کشور حتی به 800 دانشــگاه باقیمانده هم نیاز 

آنچنانی ندارد.
آماردانشگاه های جهان پیشرفته!

قبل از اینکه به ادامه بحثمان بپردازیم، شــناخت 
آماری از تعداد دانشــگاه ها در کشورهای پیشرفته 
و توســعه یافتــه جهــان خالی از لطف نیســت. 
آمریکا5800 دانشگاه، چین 2565دانشگاه، فرانسه 
3500 دانشگاه، انگلستان 165 دانشگاه، ژاپن 850 
دانشگاه، روسیه700 دانشگاه، آلمان 400 دانشگاه 

و جمهوری اسلامی ایران 2800 دانشگاه!
خب مقایســه کنید دانشگاه های ما را با انگلستان، 
آلمان و ژاپن. این سه کشور نصف کشور ما دانشگاه 
ندارند اما آن ها کجا هستند و ما کجاییم؟ خروجی 
دانشگاه های آن ها چقدر تأثیر گذار است و خروجی 
دانشــگاه های ما یا در صف کاریابی هســتند یا در 
اســنپ و تپسی راننده هستند! یا این که مهاجرت 
می کنند. دکتر پزشکیان بعنوان رئیس قوه مجریه 
دقیقاً دست روی نقطه و نکته دقیقی گذاشته است 
که پاشــنه آشیل بسیاری از مشــکلات اقتصادی، 
اجتماعی و فرهنگی کشــور اســت. اینکه نفر دوم 
کشور به این درک و شناخت از سرمنشا مشکلات 
رسیده اســت جای شکرش باقی اســت و ایشان 
باید به فوریت بــرای جراحی این »دمل چرکین« 

دست به کار شود!
در این میان باید از مسئولان وزارت علوم، دانشگاه 
آزاد اسلامی و سازمان سنجش بپرسیم چرا با توجه 
به مشکلات کشور دست به آمایش سرزمینی برای 

یافتن نیازهای واقعی کشور نمی زنند؟
به عنوان مثال مگر در سال؛

1-چقدر فارغ التحصیل گرافیســت ، حقوق، زبان 
انگلیسی و زبان های خارجی، مترجمی، حسابداری، 

روزنامه نگاری و...نیاز دازیم؟
2- چرا نیازهــای فنی و حرفه ای کشــور در نظر 

گرفته نمی شود؟
3- چرا بجای دانشگاه، مراکز آموزش فنی حرفه ای 
برای تربیت نیروهای متخصص در همه رشــته ها 

افزایش نمی یابد و ایجاد نمی شود؟
4- بجای صرف این همه هزینه گزاف از جیب مردم 
و بودجه کشــور به تربیت جوانان در رشــته هایی 

دست زده اید که اصلا نیازی به آنها نیست!
آقای رئیس جمهور! اینک که به درســتی، شما به 
دو موضوع ســلامت اداری و نیازهای دانشــگاهی 
کشــور ورود کرده اید لازم اســت در اســرع وقت 
دستور دهید فقط لیســت رشته های تحصیلی در 
همه دانشــگاه های دولتی ، غیردولتی و غیرانتفاعی 
کشور را به شما بدهند و همانجا پشت میز کارتان 
روی بسیاری از رشــته ها را خط بکشید و مانع از 
هدر رفتن سرمایه های ملی و انسانی کشور بشوید.
آقای پزشکیان دستور دهید لیست تعداد واحدهای 
دانشــگاهی و متراژ زیربنای آن ها را در اختیارتان 
بگذارند تا ببینید چه سرمایه های هنگفت و نجومی 
صرف ایجاد واحدهایی شــده است که فقط وظیفه 
شان تولید جوانان بیکار و راننده اسنپ بوده است!

بهرحال جــادارد وزارت علوم بعنــوان تنهامتولی 
آموزش عالی جوانان ایرانی درراستای اجرایی شدن 
دیدگاه وخواســت بحق رئیس جمهور واردمیدان 
شود ویکباربرای همیشه به این آشفته بازارآموزش 

عالی پایان دهند!

نکتهسنج!

علیرغم اینکــه رئیس مجلس گفته که اواخــر آذر قانون 
حجاب ابلاغ می شــود، معــاون پارلمانــی رئیس جمهور 
می گوید» ما درخواســت کردیم فعــلًا قانون حجاب ابلاغ 

نشود تا یک لایحه اصلاحی به مجلس ارسال کنیم«.
شــهرام دبیری معاون پارلمانی رئیس جمهور در گفتگویی 
در بــاره آخرین وضعیت قانون عفــاف و حجاب، گفته که 
» ما درخواســت کردیم فعلًا این قانون ابلاغ نشــود و یک 
لایحه اصلاحی به مجلس ارســال می کنیم تا این موضوع 
فعلًا متوقف شود و سپس بررسی های بیشتر را انجام دهیم. 
در حال آماده کردن لایحه اصلاحی قانون عفاف و حجاب 

برای ارسال به مجلس هستیم.«
اظهارات معاون پارلمانی رئیس جمهور در حالی اســت که 
این قانون به گفته رئیس مجلس قرار است تا اواخر آذرماه 

ابلاغ شود.
دولت 6 ماه بعد از اجرا می تواند اصلاحیه بدهدامیرحسین 
بانکی پور رئیس کمیســیون مشــترک جوانی جمعیت و 
حمایت از خانواده مجلس شــورای اسلامی در گفت وگو با 
فارس، درباره این سوال که دولت چه زمانی می تواند لایحه 
اصلاحی بدهد، گفت: لایحه  »حمایت از خانواده از طریق 
ترویج فرهنگ عفاف و حجاب« در شورای نگهبان تائید و 

به قانون تبدیل شده اســت، برای همین دولت اگر لایحه 
اصلاحــی هم قرار باشــد بدهد باید 6 مــاه پس از اجرای 

قانون باشد.
سید محمد حسینی معاون پارلمانی دولت سیزدهم هم در 

پاســخ به این سوال که آیا ابلاغ قانونی که به تائید شورای 
نگهبان هم رســیده قبل از ابلاغ می تواند متوقف شــود تا 
دولــت لایحه اصلاحی بدهد، گفت: بر اســاس اصل 123 
قانون اساسی و آئین نامه داخلی مجلس، مصوبات مجلس 

) چه در قالب طرح و چه لایحه( پس از طی مراحل قانونی 
یعنی تائید شــورای نگهبان یا مجمع تشــخیص از سوی 
رئیس مجلس برای امضاء به رئیس جمهور ارسال می شود.

وی ادامه داد: البته این امضاء جنبه تشــریفاتی دارد یعنی 
رئیس جمهــور مکلف به امضا اســت و مخالف بودن وی 
قانون را نقض یا از روند اجرایی شدن خارج نمی کند بلکه 
با گذشــت مهلت 5 روز اگر قانون توســط رئیس جمهور 
امضاء نشد، با امضای رئیس مجلس به دستگاههای اجرایی 

ابلاغ و آنها موظف به اجرای قانون هستند.
حســینی تصریح کرد؛ البته این حق برای دولت هســت 
که پس از لازم الاجرا شــدن مصوبه، لایحه اصلاحی بدهد 
که تصویب آن و تبدیل شــدن به قانون جدید بستگی به 
طی مراحل در کمیسیون تخصصی و صحن مجلس یعنی 
رای نمایندگان و تصویب شورای نگهبان دارد که طی این 
مراحل زمان بر هست و تا آن زمان قانون ابلاغ شده مبنای 

اقدام است.
متــن نهایی قانون »حمایــت از خانــواده از طریق ترویج 
فرهنگ عفاف و حجاب« معروف به قانون حجاب اخیرا پس 
از رفت و برگشت های متعدد میان مجلس و شورای نگهبان 

در 74 ماده و مجموعا در 5 فصل تنظیم و تصویب شد.
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دولت چه زمانی می تواند برای قانون حجاب اصلاحیه بدهد؟

معاون اول رئیس جمهور در نشست صمیمانه با اعضای 
جبهه اصلاحات جنوب غرب اســتان تهــران گفت: در 
»دولت وفاق ملی« به دور از شعار ازهمه فعالان سیاسی 
اعم از اصلاح طلب یا اصولگرا دعوت می کنیم  به میدان 
بیایند و برای حل مشــکلات، کمبودهــا، ناترازی ها و 

ناکارآمدی ها کمک کنند و راه حل بدهند.
دکتر عارف در این نشست که با حضور نمایندگان جبهه 
اصلاحات از شهرستان های اسلامشهر، بهارستان و رباط 
کریم برگزارشد، بعد از توضیحات حاضران درباره فعالیت 
های صورت گرفته از ســوی جبهه اصلاحات در جنوب 
غرب استان تهران برای افزایش مشارکت مردم گفت : با 
آنکه مشــکلات و نارسایی هایی فراتر از پیش بینی ها به 
ما به ارث رســیده و با ناترازی های بزرگی روبرو هستیم 
اما تمامی اعضــای دولت وفاق ملی با جدیت تلاش می 
کنند و به هیچوجه دنبال سیاه نمایی نیستیم،  ما اعتقاد 
و عزم جدی برای حل مشــکلات مــردم، با کمک خود 
مــردم داریم اما  از همه می خواهیــم در »دولت وفاق 

ملی«   پای کار بیایند.
وی در ادامه خطاب به حاضران در جلســه گفت: جبهه 
اصلاحــات، فراتر از حزب و گروه و جناح اســت، جبهه 
اصلاحات همان خط امام)ره( اســت و توقعمان از تمام 
فعالان سیاســی اصلاح طلب این است که مثل همیشه  
به کمک دولت بیایند وبرای حل مشــکلات، کمبودها، 

ناترازی ها و ناکارآمدی ها راه حل بدهند.
عارف در ادامه با بیان اینکه  دولت با  با فعالان سیاســی 
جریان های مختلف در تعامل است افزود: برای انتصاب 
هیچ مدیری به صــورت ایجابــی ورود نکرده ایم و این 
دســتور شــخص رئیس جمهور است، شــخص وزیر یا 
اســتاندار خودش باید برای انتخاب همکارانش تصمیم 
بگیرد و بعد هم پاســخگو باشد اما با این حال به صورت 

ســلبی ورود می کنیم و اگر مدیری مناســب نبود باید 
کنار برود، به همین خاطر اســت که انتخاب استانداران، 

سه ماه به طول انجامید.
معاون اول رئیس جمهور در ادامه گفت: در حال حاضر 
ما دو برابر پولی که از هدفمند کردن یارانه ها به دســت 
می آیــد، یارانه می دهیم و واقعیت این اســت که ما با 
این شــرایط دولت را تحویل گرفته ایم. رئیس و کارمند 

بیگناه چرا باید رها شود؟ 
وی در ادامــه به موضوع ناترازی برق، آب و گاز اشــاره 
کــرد و گفت: دیگر اجــازه نمی دهیم کــه در بهترین 
ســاعات کاری، برق و گاز صنعت قطع شــودبلکه کار را 
از دســتگاه های دولتی و اداری شروع کرده ایم و در این 
مسیر»قاطع«  هســتیم، ما تمامی مدیران دولتی را که 

اضافه مصرف دارند توبیخ می کنیم .
عــارف افــزود: مصــارف دولتــی باید بــه 50 درصد 
مصرف کنونی برســد و شــما برای اولین بار در دولت 
های اخیر شــاهد خواهیــد دید که دولــت چهاردهم 
چگونــه در این زمینه جدی اســت. گاز باید به صنعت 
برســد، ما رویــه گذشــته را دنبال نخواهیــم کرد که 
گاز و بــرق صنعــت، فدای مصــرف بــالای خانگی و 
 دولتی بشــود، مــا از هیچ مصرف اضافــه ای به راحتی 

عبور نمی کنیم. 
دکتر عــارف گفت: ما هرگــز گله و شــکایت نکرده و 
نخواهیم کرد، راهبرد ما تلافی کردن و تســویه حساب 
های بی ارزش سیاسی نیست، ما از نیروهایی مثل شما 
که در جبهه اصلاحــات و در بین مردم منطقه خودتان 
اصالــت و آبرو داریــد می خواهیم که بــه کمک دولت 
بیایید، فعالانه حضور داشــته باشید و مطالبات مردم را 
به ما برسانید تا با شناخت جلو برویم ، بگویید که مساله 

روز مردم و اولویت آنها چیست.

معاون اول رئیس جمهور:
مصرف انرژی دستگاه های دولتی باید نصف شود

ســخنگوی وزارت دفــاع گفت: ایــران قابلیت علمی و 
ظرفیــت بالقوه برای قــرار گرفتن در تراز کشــورهای 

سازنده هواپیماهای مسافربری و تجاری را دارد.
سردار ســرتیپ رضا طلایی نیک سخنگوی وزارت دفاع 
و پشــتیبانی نیروهای مســلح  با اشــاره بــه برگزاری 
دوازدهمیــن نمایشــگاه بین المللی هوایــی و فضایی 
ایران اظهار داشــت: این نمایشگاه در بر گیرنده بخشی 
از قابلیت هــای علمی و ملــی ایران و نیز کشــورهای 

شرکت کننده است.
سردار طلایی نیک ادامه داد: نمایشگاه بین المللی هوایی 
و فضایی ایران از ظرفیت ســازمان های صنعتی تا مراکز 
علمی و پژوهشی در هوانوردی و صنعت هوایی را در بر 
می گیرد که علاوه بر وزارت دفاع و ســازمان های تابعه 
و همچنین ظرفیت های کشــورهای دیگر، شرکت های 

دانش بنیان نیز در این نمایشگاه مشارکت دارند.
ســخنگوی وزارت دفاع افزود: حضور کشورهای چین، 
روسیه، پاکستان، مالزی و ایران در نمایشگاه بین المللی 
هوایی و فضایی ایران نشــان دهنده هم افزایی در تبادل 
علمــی و فناوری های حــوزه هوایی اســت که صنعت 
هوایی گســتره متنوعی در زیرسامانه ها و صنایع مرتبط 
دارد؛ به گونه ای که علاوه بــر حوزه اویونیک و ناوبری، 
در حوزه های الکترونیک و ســایر زیرسامانه های صنعت 
هوایــی در این نمایشــگاه قابلیت های علمــی، فنی و 

تولیدی، عرضه شده است. 
وی عنــوان کرد؛ حضور وزیر دفــاع و جمعی از مقامات 
لشکری و کشــوری در دوازدهمین نمایشگاه بین المللی 
هوایــی و فضایی ایران بــرای افتتــاح و بازدید از این 
نمایشــگاه، نشــان دهنده اهمیت صنعــت هوایی برای 
ایران اســت که در قانون برنامه هفتم توســعه یکی از 
اولویت های توســعه صنعتــی و فناری های نوین در این 

صنعت تعیین شده است.
ســردار طلایی نیک گفــت: وزارت دفاع و پشــتیبانی 
نیروهای مســلح پیشــنهادات مدونی را برای توســعه 
صنعــت هوایی و اســتفاده از فناوری هــای دو منظوره 
دفاعــی و ملی به دولــت عرضه کرده اســت و پس از 
تصویب آیین نامه مشارکت ملی - دفاعی بر اساس ماده 
102 قانون برنامه هفتم توســعه، زمینه های گسترده ای 
برای مشارکت بخش خصوصی، شرکت های دانش بنیان 
و بخش های لشکری و کشوری در حوزه های گوناگون و 

به ویژه صنعت هوایی فراهم خواهد شد.
سخنگوی وزارت دفاع با بیان اینکه ایران قابلیت علمی 
و ظرفیــت بالقوه برای قرار گرفتن در تراز کشــورهای 
ســازنده هواپیماهای مسافربری و تجاری را دارد، افزود: 
بخــش عمده ای از فناوری و صنعــت هوایی ماهیت دو 
منظوره نظامــی و غیرنظامی دارد، بــه همین علت در 
مشــارکت های دفاعی - ملی یکی از اولویت های وزارت 
دفاع و پشــتیبانی نیروهای مسلح هم افزایی بین بخش 
خصوصی و شرکت های دانش بنیان و حوزه های صنعت 
دفاعی و همکاری با ســایر کشورهاســت که نمایشگاه 
بین المللــی هوایــی و فضایــی ایران در کیــش زمینه 
تفاهم نامه های جدید و همکاری های بیشــتر با ســایر 

کشورها را فراهم کرده است.
وی دربــاره آخریــن وضعیــت ســاخت هواپیماهای 
مســافربری نیــز خاطرنشــان کــرد: مراحل ســاخت 
هواپیماهای غیرنظامی در ســازمان صنایع هوایی دنبال 
می شود؛ اما سرعت گرفتن و توسعه این ظرفیت مستلزم 
حمایت دولت و مشارکت های ملی است که وزارت دفاع 
و پشــتیبانی نیروهای مسلح پیشــنهادات مشخصی را 
بــرای تصمیم گیری در ســطح کلان ملی در این حوزه، 

آماده کرده است.

سخنگوی وزارت دفاع:
ایران ظرفیت بالقوه ساخت هواپیمای مسافربری را دارد

 موضوع خاموشی ها 
هفته آینده در کمیسیون 

انرژی بررسی می شود
عضــو کمیســیون انرژی مجلــس گفــت: موضوع 
خاموشــی ها هفته آینده در کمیسیون انرژی بررسی 

می شود.
به گزارش فارس،  مالک شــریعتی عضو کمیســیون 
انــرژی مجلــس در گفتگویــی از بررســی موضوع 
خاموشــی ها در کمیســیون انرژی خبر داد و گفت: 
در کمیســیون انرژی، قبل از بررسی بودجه در صحن 
مجلس، طرح ســوال از وزرای نفت و نیرو در دستور 
کار قرار گرفت. این ســوال را خودم مطرح کرده بودم 
و هدف آن بررســی ماده 2 قانون مانع زاده از توسعه 
صنعت برق اســت که طبــق آن، وزارت نیرو موظف 
اســت تا خردادماه هر سال جدول ماهانه نیاز سوخت 
نیروگاه ها را به تفکیک نیروگاه ها و به صورت ماهانه به 
وزارت نفت ارسال کند. وزارت نفت نیز موظف است بر 
اســاس این اعلام، سوخت را تأمین کند. سوال ما این 
بود که آیا وزارت نیرو این جدول را به موقع ارســال 
کرده است یا نه. دوستان وزارت نیرو مستنداتی ارائه 

دادند که نشان می دهد این جدول حتی پیش از آغاز 
سال 1403 ارسال شده است. اما وزارت نفت دلایلی 
را ارائه داد که بخشــی از این سوخت را تأمین کرده، 
ولی با مشــکلاتی مواجه شدند که باعث شد موضوع 
وارد بررسی های بودجه ای شود. این موضوع در هفته 
آینده در دستور کار کمیســیون انرژی ادامه خواهد 

داشت.
وی ادامه داد: آنچه که مســلم اســت، این است که 
حتی اگر دولت گذشــته مصرف بیشتری در سوخت 
نیروگاه ها در تابســتان داشته باشــد، باید از ابتدای 
شهریور تا پایان آبان ماه، وزارت نفت مسئولیت خود 
را در تأمین ســوخت نیروگاه ها چه از داخل و چه از 
طریق واردات انجام می داد، که متأســفانه این اتفاق 
نیفتاد. ذخایر نیروگاه های ما در این ســه ماه با روند 
کاهشــی مواجه شــد، در حالی که در همه سال های 
گذشته ذخایر باید روند افزایشی می داشتند. متأسفانه 
تدبیر کافی برای تأمین سوخت مایع نیروگاه ها در این 

مدت صورت نگرفته است.
شــریعتی بیان کرد: موضوع اساســی تر این است که 
بایــد به افزایــش راندمان نیروگاه های کشــور توجه 
بیشــتری داشته باشیم. نیروگاه های ما با راندمان زیر 
40درصد کار می کنند، که باعث مصرف زیاد سوخت 
و از بین رفتن سرمایه ملی می شود. علاوه بر این، باید 

کیفیت ســوخت های پالایشــگاهی ما نیز بهبود یابد. 
بسیاری از کشــورهای صنعتی نیروگاه های خود را با 
ســوخت مازوت تغذیه می کنند، اما نه با کیفیتی که 
باعث افزایش آلودگی شــود. در این زمینه، بســیاری 
از کشورهای پیشرفته از سوخت کم سولفور استفاده 
می کنند. وی گفت: یکی از نکات مثبت بودجه 1403 
این است که پالایشگاه های کشور موظف هستند برای 
استفاده از 5 درصد تخفیف خوراک، 40 درصد از سود 
خالص سالانه خود را صرف کیفیت سازی محصولات 
کنند. خوشــبختانه این روند در حال شــروع است، 
اما باید همچنان مســیر افزایش تولید و کیفی سازی 

محصولات را ادامه دهیم.
شــریعتی افزود: در کنــار این مــوارد، باید مدیریت 
انرژی، کاهش مصرف ســوخت های فسیلی و استفاده 
از ســوخت های با کیفیت بالاتر را در دستور کار قرار 

دهیم. 
ایــن موضوع حتی در بخش های دیگر مانند خودروها 
نیز مطرح اســت، زیرا آلودگی هوا بــه تأمین برق و 
مصــرف انرژی برمی گردد. یکی از دلایل اصلی بحران 
انرژی در کشــور، عدم تولید کافی در دهه ۹0 بود که 
باعث توقف پروژه های افزایش ظرفیت نیروگاهی شد، 
همچنین کیفیت سوخت و افزایش راندمان نیروگاه ها 

به طور مؤثر دنبال نشده است.

 پدافند هوایی ارتش
  به دستاورد های بزرگی 

دست یافته است
امیر ســرتیپ یوســفی خــوش قلــب گفت: دســتاوردهای 
 پدافنــد هوایی ارتش، ثمره اعتماد به نیروی انســانی کارآمد 

و متخصص است.
به گزارش روابط عمومی ارتش، امیر ســرتیپ محمد یوسفی 
خوش قلب معاون هماهنگ کننده نیروی پدافند هوایی ارتش 
در جمــع فرماندهان و کارکنان منطقه پدافند هوایی شــمال 
شــرق، با تاکید اینکه نیروی پدافنــد هوایی ارتش جمهوری 
اسلامی ایران به دســتاورد های بزرگی دست یافته است که 
حاصل ســال ها تلاش شــبانه  روزی متخصصان داخلی است، 
اظهار کرد: این دســتاوردها نتیجه خودکفایــی و توانمندی 

پدافند هوایی ارتش در حوزه دفاعی است.
معاون هماهنگ کننده نیــروی پدافند هوایی ارتش در ادامه 
گفت: منطقه پدافند هوایی شــمال شرق در کنار سایر مناطق 
پدافندی کشــور، نقش مهمی در حفظ امنیت آســمان ایران 

ایفا می کند.
امیر ســرتیپ یوسفی خوش قلب در پایان با حضور در یادمان 

شهدای گمنام این منطقه، به مقام شهدا ادای احترام کرد.

رئیس مجلس در برنامه بدون تعارف گفت: هیچ تصمیمی مبنی بر افزایش قیمت 
بنزین در بودجه 1404 لحاظ نشده است.

محمدباقر قالیباف جمعه شــب در برنامه بدون تعارف رســانه ملی، با اشــاره به 
چالش های اقتصادی کشور، گفت؛ تلاش ها بر این بوده است که در بودجه 1404 
فشــار کمتری به مردم وارد شود و از بروز تورم جلوگیری شود و امیدوار هستیم 

که این بودجه تورم زا نباشد و واقعاً جلوی رشد تورم را بگیرد.
قالیباف در ادامه به موضوع افزایش قیمت کالاهای اساسی اشاره کرد و گفت: در 
روزهای اخیر شاهد افزایش قیمت برخی کالاها بوده ایم، اما این موضوع به عنوان 

یک مصوبه نیست و عملًا یک اتفاق است.
وی همچنیــن به طــرح کالابــرگ الکترونیکی بــرای حمایــت از دهک های 
 کم درآمد اشــاره کرد و گفت: ما ســعی کردیم تا حد امکان فشار بر خانواده ها را 

کاهش دهیم.
رئیس مجلــس همچنین به ضرورت واردات خودرو اشــاره کرد و گفت: قانونی 

تصویب شــده که بر اساس آن، خودروسازان مکلف به واردات خودرو هستند اما 
انجام نمی شــود این در حالی است که سال گذشــته حدود شش و نیم میلیارد 
دلار ارز برای قطعات خودرو اختصاص یافته اســت که اگر تا آخر ســال همین 
رویه باشــد به 8 میلیارد دلار می رســد و به نوعی می توان گفت که رانت در این 

موضوع وجود دارد.
قالیبــاف همچنین در مورد قیمت بنزین و انــرژی گفت: مجلس هیچ تصمیمی 
بــرای افزایش قیمت بنزین ندارد و این موضوع در برنامه و بودجه ســال 1404 

وجود ندارد بلکه این موضوع در اختیار دولت است همانطور که تصمیم به واردات 
بنزین سوپر کرد.

وی با اشــاره به رأی گیری های مجلس، بیان کرد که نمایندگان با ۹3 درصد به 
برخی تصمیمات رأی ندادند و این نشان دهنده عقلانیت مجلس دوازدهم است.

رئیس مجلس، در ســخنانی به چالش های موجود در تصمیم گیری های مجلس 
اشاره کرد و گفت: در شرایط کنونی، کار در مجلس به مراتب سخت تر از خلبانی 
اســت و نمایندگان باید چندین کار را به طور همزمان انجام دهند و تجربه های 

گذشته را در این زمینه به کار ببرند که بنده هم بهره می برم.
قالیباف با اشاره به روند رأی گیری ها گفت: در زمان آغاز و پایان رأی گیری، همه 
نمایندگان باید آرامش خود را حفظ کنند و این موضوع برای همه ضروری است.

رئیس مجلس تأکید کرد: وظیفه ما حفظ حرمت تمامی دوستان است و باید در 
چارچوب آیین نامه عمل کنیم. این موضوع بخشــی از کار مجلس است و ما باید 

به آن پایبند باشیم.

رئیس مجلس
افزایش قیمت بنزین

در بودجه ۱۴0۴ نیامده است

فرهاد خادمی


